
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 61. posiedzeniu Senatu 

w dniu 7 czerwca 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Henryka Kowalczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Do mojego biura senatorskiego zgłosili się przedstawiciele Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego 

(ZGWL), którzy zwrócili uwagę na zapisy znowelizowanej ustawy – Prawo łowieckie. 

W opinii tej organizacji, skupiającej wszystkie 82 gminne jednostki samorządu terytorialnego (JST) z wo-

jewództwa lubuskiego, zapisy zawarte w art. 1 pkt 22 nowelizacji ustawy, zmieniające brzmienie art. 46 ust 2 

ustawy – Prawo łowieckie, są krytycznie oceniane. Wynika to z faktu, że przedstawione przepisy nakładają 

na JST nowe obowiązki, które dotychczas były przydzielone innym podmiotom. W myśl nowego prawa 

oględzinami i szacowaniem szkód w uprawach i płodach rolnych zajmować się będzie zespół, w skład które-

go wchodzić będzie przedstawiciel gminy, tj. sołtys, w przypadku utworzenia jednostki pomocniczej lub pra-

cownik urzędu gminy w sytuacji, kiedy jednostka pomocnicza nie została powołana. Skład ciała kolegialnego 

uzupełniają przedstawiciele zarządcy lub dzierżawcy obwodu łowieckiego oraz właściciela lub posiadacza 

gruntów rolnych, na których powstała szkoda. 

Samorządowcy z ZGWL zwracają uwagę, że w praktyce oznacza to, iż często będzie dochodziło do sytu-

acji, w której do oszacowania powstałej szkody zostanie oddelegowana osoba, której kompetencje i doświad-

czenie nie pozwalają na wykonanie takich czynności. Wart podkreślenia jest tutaj fakt, że skutkiem ubocz-

nym takiego działania może być spadek efektywności funkcjonowania urzędu gminy, ponieważ wraz z na-

kładaniem na JST nowych obowiązków nie ma możliwości stworzenia nowych miejsc pracy i zatrudnienia 

osób znających się na danej dziedzinie. Jak zaznaczają przedstawiciele ZGWL, pomysł przyznania gminom 

takich uprawnień jest nienaturalny i chybiony. 

Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego zwraca uwagę na jeszcze jeden istotny aspekt. Szacowanie 

szkód w uprawach i płodach rolnych powinno odbyć się jak najszybciej od momentu ich ujawnienia. 

W myśl nowych przepisów w jednostkach pomocniczych gminy, tj. sołectwach, członkiem zespołu szacu-

jącego powstałe straty jest przedstawiciel organu wykonawczego tejże jednostki, czyli sołtys. Niestety w 

większości przypadków mamy do czynienia z sytuacją, w której sołtys nie ma czasu na ciągłe zajmowanie się 

zdarzeniami pojawiającymi się nagle na terenie sołectwa, ponieważ w tym czasie jest w pracy. Funkcja ta 

polega na doraźnej pracy społecznej i pomocy w funkcjonowaniu nadrzędnej JST, czyli gminy. 

Szanowny Panie Ministrze, w nawiązaniu do powyższego oświadczenia uprzejmie proszę o odniesienie 

się do przedstawionych w stanowisku ZGWL wątpliwości oraz o udzielenie odpowiedzi na następujące pyta-

nia. 

Czy Ministerstwo Środowiska prowadziło konsultacje z jednostkami samorządu terytorialnego w sprawie 

zmiany w ustawie – Prawo łowieckie w zakresie finansowania nowych zadań dla gmin? Jeśli tak, proszę, o 

ile to możliwe, o przedstawienie wniosków z tych konsultacji. 

Czy kierowany przez Pana Ministra resort planuje nowelizację nowych przepisów w taki sposób, aby za-

pewnić finansowanie nowych zadań, które zostały powierzone JST? Jeśli tak, proszę o przedstawienie har-

monogramu zmian oraz zakresu i sposobów finansowania tych zadań. 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 
 


